
چرا بار سنگین تورم بر دوش دهک های آسیب پذیر 
افتاده است؟

:  برنامه های دولت  حسین راغفر
کافی است نا

اقتصاد  اندیشکده  کارشناس  سروی،  مهدی  اخیرا 
مقاومتی و از مشاوران اقتصادی دولت، در یک برنامه 
گوشت  مصرف  »میانگین  گفت:  صراحتا  تلویزیونی 
کیلوگرم و در سه دهک پایین   8 ، کشور خانواده ها در 
جامعه، ۲ کیلوگرم در سال است و سرانه مصرف گوشت 
قرمز برای هر نفر در سه دهک پایین جامعه، حدود ۷۰۰ 
گرم در یک سال است.« برای درک اینکه چرا این آمار نگران 
کننده و بسیار پایین است، کافی است نگاهی به آمار های 
مصرف گوشت در طول سال های گذشته داشته باشیم. 
در دهه ۱۳۹۰، سرانه سالانه مصرف گوشت در ایران بالاتر 
از ده کیلوگرم و به عبارتی بیش از ده برابر امسال بود. برای 
کنون  مثال این آمار در سال ۱۳۹۱ حدود ۱۲ کیلوگرم بود و ا
در دی ماه ۱۴۰۲ به حدود ۲. ۶ کیلوگرم رسیده است. محسن 
رضایی، دبیر شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا، درباره 
کاهش مصرف گوشت قرمز در کشور گفته است: »با وجود 
هزاران کیلومتر ساحل دریایی و اقیانوسی در اطراف ایران 
وضعیت گوشت، غذا و معیشت مردم نباید در تنگنا باشد.« 
با این وجود برای برخی خانوار های دهک های پایین، حتی 
غ، کار  تامین دیگر انواع گوشت از جمله تامین گوشت مر
کبری، رئیس اتحادیه  بسیار دشواری خواهد بود. فرهاد ا
، گرانی گوشت در روز های اخیر را ناشی از  دامداران کشور
خ نهاده دامی می داند و  عرضه کم دام به بازار و بالا رفتن نر
می گوید: »دولت باید با در نظر گرفتن تسهیلات برای تأمین 
نهاده ها به تولیدکننده کمک کند دام خودش را برای مدت 
بیشتری نگه دارد تا پرواری شود؛ در غیر این صورت عرضه 
دامی که وزن کافی نگرفته است موجب کمبود گوشت در 
کی، یک  بازار می شود.« بر اساس آمار های بازار اقلام خورا
کارگر سرپرست خانوار ۴ نفره، برای تهیه یک سبد از حداقل 
کی باید »حدود ۶۵ درصد« از درآمد خود را هزینه  اقلام خورا
کنون قدرت  کند. این در حالی است که از سال ۱۳۵۹ تا
خرید کارگران با حداقل دستمزد بیش از ۶۵ درصد کاهش 
یافته و به کمتر از نصف رسیده و حداقل دستمزد حقیقی 
کارگران در سال جاری به کمترین مقدار طی ۲8 سال اخیر 
رسیده است. با این شرایط کارگران و اقشار ضعیف جامعه، 
نه فقط در خرید گوشت، بلکه در خرید اقلام دیگری از 
جمله حبوبات و نان نیز با مشکلاتی مواجه خواهند شد. 
ح است از جمله  با توجه به این شرایط پرسش هایی مطر
کی تا این حد افزایش یافته  اینکه چرا تورم اقلام خورا
کرد؟   و برای حل بحران تورم مواد غذایی چه می توان 

 وضعیت بی سابقه
یک استاد اقتصاد اظهار داشت: مرکز آمار ایران گزارش 
داده که میانگین خانوار های کشور، ۶۵ درصد درآمد خود را 
صرف تامین غذا می کنند. این آمار بسیار تکان دهنده است 
و علت نگرانی این است که در سال های نه چندان دور این 
رقم در شهر تهران ۱۶ درصد بود و در سطح مناطق شهری 
کشور، ۲۵ الی ۲۶ درصد بود و در روستا ها تا ۳۵ درصد می رسید 
و به میزانی که جامعه فقیرتر می شود، سهم بیشتری از درآمد 
خانوار ها صرف غذا می شود. حسین راغفر گفت: نکته ناراحت 
کننده تر اینکه ارقامی که مطرح شده است، با توجه به حداقل 
کالری و پایین ترین مولفه های  کی با حداقل  اقلام خورا
تشکیل دهنده سبد غذایی است. این وضعیت نشان 
می دهد که خانوارها، ریزمغذی های لازم برای رشد را دریافت 
نمی کنند و مصرف گوشت خانوار ها از سالی سه کیلوگرم به ۲ 
کیلوگرم رسیده است. این را هم در نظر داشته باشیم که یک 
خانواده فقط با غذا زنده نمی ماند و احتیاجات دیگری نیز 
دارد. از جمله این احتیاجات می توان به مسکن اشاره کرد. 
وی افزود: طی سال گذشته، مخارج مسکن در سطح کشور، 
۵۰ درصد از مخارج خانوار ها را تشکیل می داد و نمی دانم که 
با توجه به این وضعیت اقلام غذایی، هزینه های مسکن در 
خانوار ها چگونه تامین می شود. همه اینها منجر به نوعی 
استیصال در خانوار ها می شود. برنامه هایی که دولت برای 
کافی است. نکته ناراحت کننده تر اینکه  مواجهه با فقر دارد، نا
تمامی این موارد درباره افرادی است که شغل دارند و سر کار 
می روند. بخش قابل توجهی از جامعه، فاقد شغل هستند و 
یا مشاغل ناپایدار و غیر رسمی دارند. یکی از مشخصه های 

مشاغل غیررسمی، دستمزد نازل است. 

لزوم حل مساله »اقتصاد سیاسی تورم« در ایران
این اقتصاددان بیان کرد: به خاطر همه این دلایل است 
که این روز ها شاهد مهاجرت نیروی کار هستیم. حتی نیروی 
کار نه چندان ماهر نیز از کشور می رود و نیروی کار نیمه ماهر 
نیز به دنبال مهاجرت است. اغلب کشور های همجوار ما، 
فرصت های سرمایه گذاری دارند و به نیروی کار نیمه ماهر 
و نه چندان ماهر نیز نیاز دارند. سال هاست که از مهاجرت 
مغز ها از کشور نیز آسیب می خوریم و در بیست سال گذشته 
همزمان شاهد خروج سرمایه و مهاجرت افراد صاحب 
سرمایه بودیم. وی افزود: همه اینها، تاثیری بسیار معنادار 
و تعیین کننده بر حجم سرمایه گذاری در کشور می گذارد. 
فرصت های شغلی که می توانست در کشور انجام شود، به 
دلیل خروج سرمایه از کشور، عملی نمی شود. با توجه به این 
شرایط لازم است که یک ستاد بحران در این زمینه تعریف 
شود تا شاید بتواند این مسأله فقر جامعه را کالبد شکافی 
کند و دلایل اصلی آن را شناسایی کند و برای رفع کانون های 
کمیت،  آسیب زا اقدام کند. وی ادامه داد: تصمیم گیران در حا
کمتر به ریشه های بحران می پردازند و علت این مسأله 
، به حضور  این است که بخش بزرگی از بحران های کشور
نهاد های غیرخصوصی در اقتصاد کشورمان بازمی گردد. 
برای همین هم تصمیم گیرندگان ساده ترین راه را برای کنترل 
شرایط انتخاب می کنند که شامل افزایش پرداخت های 
یارانه نقدی، به عنوان یکی از راه حل های همیشگی است. 
گزیر  که دولت اصلا منابع ندارد و نا این در حالی است 
است که منابع خود را از جایی به جایی دیگر منتقل کند، 
ضمن اینکه پرداخت یارانه نقدی، خود، یکی از مشکلات 
اساسی حکومت هاست و برای رفع این مشکلات، باید نظام 

دستمزدی، اصلاح و فرصت های شغلی ایجاد شود. 

دیروز از  گفت:  البرز  استان  دادگستری  کل   رئیس 
)۲۷ دی ماه( نخستین جلسه دادگاه علنی چهار متهم 
پرونده مرحوم مهرجویی و همسر وی در دادگاه کیفری 
فاضلی  میزان  گزارش  به  شد.  آغاز  البرز  استان  یک 
پرونده  متهمان  اتهام  جزئیات  تشریح  به  هریکندی 
پرداخت و گفت: بر این اساس و با توجه به محتویات 
تحقیقات، متهم ردیف اول به اتهام »مباشرت در قتل 
 ،» محمدی فر مرحومه  و  مهرجویی  مرحوم  عمدی 
»مشارکت در سرقت تعزیری«، »ورود به عنف به منزل 
دیگران«، »تهدید با چاقو«؛ متهم ردیف دوم با اتهامات 
»شروع به قتل عمدی مرحوم مهرجویی«، »مباشرت 
ح عمدی به نحو وارد آوردن ضربات  در ایراد ضرب و جر
سرقت  در  »مشارکت  مهرجویی«،  مرحوم  به  متعدد 
متهم  دیگران«؛  منزل  به  عنف  به  »ورود  تعزیری«، 
ردیف سوم با اتهامات »شروع به قتل عمدی مرحومه 
ح عمدی  «، »مباشرت در ایراد ضرب و جر محمدی فر
با چاقو به نحو وارد آوردن جراحت به بدن مرحوم خانم 
«، »مشارکت در سرقت تعزیری«، »ورود به  محمدی فر
عنف به منزل دیگران«، »اخفای ادله جرم« و متهم ردیف 
چهارم با اتهامات »معاونت شروع به قتل عمدی مرحومه 
«، »مشارکت در سرقت تعزیری«، »ورود به  محمدی فر

عنف به منزل دیگران« تفهیم اتهام شدند.
با  و  علنی  صورت  به  جلسه  این  شد:  یادآور  وی 
حضور سه وکیل خانواده مرحوم مهرجویی و مرحومه 

محمدی فر برگزار شد.
کل دادگستری استان البرز در تشریح نحوه  رئیس 
رسانه ها  توسط  رسیدگی  جلسه  این  خبری  پوشش 

متذکر شد: مطابق مقررات قانون آیین دادرسی کیفری، 
امکان انتشار رسانه ای جزییات دادگاه وجود ندارد 
و ممنوع است و با این وصف با توجه به علنی بودن 
جلسه رسیدگی، منعی برای حضور مردم اعم از نخبگان 
و دانشجویان در حد ظرفیت سالن وجود ندارد.رئیس 
کل دادگستری استان البرز با اشاره به اینکه جلسات 
رسیدگی به تشخیص دادگاه و تا زمان اقناع وجدان قضات 
دادگاه ادامه خواهد داشت تصریح کرد: پس از اتمام 
رسیدگی، ظرف مهلت قانونی رای پرونده صادر خواهد 
شد.۲۲ مهرماه سال جاری خبر وقوع قتل آقای داریوش 
مهرجویی و خانم رقیه )وحیده( محمدی فر در حوزه 
قضایی شهرستان فردیس موجبات جریحه دار شدن 
احساسات جامعه هنری و سینمایی کشور شد و بسیاری 
از مردم و دوستداران هنر را متاثر کرد.حسین فاضلی 
هریکندی با اشاره به اینکه دقایقی پس از گزارش وقوع این 
قتل دادستان فردیس، بازپرس ویژه قتل، عوامل پلیس 
گاهی فردیس و استان البرز به همراه تیم بررسی صحنه  آ
قتل در محل حاضر و موضوع را بررسی کردند گفت: در 
همان ساعات اولیه قتل، ضمن حضور در محل قتل و 
نظارت بر روند تحقیقات، گزارشی تهیه و به رئیس قوه 

قضاییه ارسال شد.
 دستور رئیس قوه قضاییه

رئیس کل دادگستری استان البرز اضافه کرد: رئیس قوه 
کید تلفنی، بر سرعت در کشف  قضاییه علاوه بر توصیه و تا
حقیقت و دقت در روند تحقیقات در جلسه شورای عالی 
قوه قضاییه در ۲۴ مهرماه تا کید کرد و در همین زمینه 

دستوراتی صادر کرد.

شناسایی و بازداشت متهمان در کمتر از پنج روز
وی با اشاره به اینکه با پیگیری انجام شده و تلاش 
شبانه روزی همکاران قضایی و ضابطین در کمتر از پنج 
روز از وقوع قتل و کمتر از سه روز از دستورات رئیس قوه 
قضاییه متهمان شناسایی و دستگیر شدند افزود: در 
ادامه با توجه به وجود ادله متقن و کافی علیه چهار متهم 
حاضر در صحنه قتل، ضمن بازسازی صحنه جرم این 

متهمان به جرائم ارتکابی اقرار کردند.
دو ماه تلاش در دادسرای فردیس

کید بر اینکه علی  رئیس کل دادگستری استان البرز با تا
رغم کشف موضوع در کوتاه ترین زمان، دادسرای فردیس 
به تحقیقات خود ادامه داد گفت: بازپرس ویژه قتل 
جهت کشف تمام ابعاد موضوع و انگیزه متهمان با نظارت 
دادستان عمومی و انقلاب فردیس، قریب به دو ماه به 
تحقیق و بازجویی های مکرر از متهمان و استعلام های 
متعدد از پزشکی قانونی و مرکز تشخیص هویت فراجا و 

بررسی آلات قتاله مکشوفه از متهمان اختصاص داد.
رفع ایرادات

فاضلی هریکندی افزود: پس از وصول ایرادات، گزارش 
جامع پرونده تهیه و جلسه مقدماتی اداری تشکیل شد 
و علی رغم اعتقاد دادگاه به تکمیل پرونده، مجددا نظریه 
کمیسیون پزشکی قانونی در مورد ابهامات مطروحه 
از سوی برخی از وکلای پرونده اخذ شد که بر اساس 
پاسخ ارسالی و اعتقاد دادگاه به مطابقت نظریه با اوضاع 
و احوال پرونده و اتقان آن و قابلیت تشکیل و برگزاری 
جلسه دادرسی، دستور تعیین وقت رسیدگی صادر و برای 

روز جاری تعیین وقت شد.
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ذره بین

گزارش
نتانیاهو صلاحیت اداره اسرائیل را ندارد

اذعان به ناتوانی در نابودی حماس
در صد و دومین روز از تجاوزات به غزه رسانه ها و 
مقامات صهیونیسی از موجی از حملات گسترده 
به شهرک »نتیووت« در غرب نقب  موشکی 
در اراضی اشغالی خبر دادند. به گزارش ایسنا، 
نظامی  شاخه  القسام،  عزالدین  گردان های 
حماس اعلام کرد: نتیووت را با موجی از موشک ها 
هدف قرار دادیم. در این باره رسانه های عبری 
نقب  غرب  در  نتیووت  شهرداری  از  نقل  به 
گزارش دادند ۵۰ موشک از نوار غزه به سمت 
این  شده است.  شلیک  اشغالی  شهرک  این 
که عصر دوشنبه نیز موجی از  در حالی است 
موشک ها که شامل بیش از ۱۰ موشک بوده به 
سدیروت شلیک شده بود. تمام این حملات 
موشکی از شمال غزه انجام می شود. شبکه ۱۱ 
عبری نوشت موج حملات موشکی که شهرک 
نتیووت را هدف قرار داد شامل ۵۰ موشک بود. 
خبرنگار الجزیره نیز گفت موشک های شلیک 
شده به جفعولیم و سدوت نتیگو نیز اصابت 
کردند. در این باره یدیعوت آحارونوت نوشت، 
گرفت. این  یک مغازه در نتیووت هدف قرار 
موشک ها شهرک نتیووت و شهرک های اطراف 
آن را هدف قرار دادند. همزمان با حمله موشکی 
حماس، منابع رسانه ای صبح سه شنبه از به 
صدا درآمدن آژیرهای خطر در چند شهرک 
سرزمین های  شمال  در  صهیونیست نشین 
اشغالی خبر دادند. شبکه الجزیره در این باره 
گزارش داد که آژیرهای خطر در هشت شهرک 
در منطقه »الجلیل علیا« به صدا درآمده است. 
کی از نفوذ  طبق این گزارش، گزارش های اولیه حا
ک لبنان به الجلیل است. در  چند پهپاد از خا
ادامه، الجزیره گزارش داد که یک موشک هدایت 
ک لبنان به سمت پایگاه »المطله«  شونده از خا
ارتش رژیم صهیونیستی در شمال سرزمین های 
اشغالی پرتاب شد. رسانه های رژیم صهیونیستی 
نیز گزارش دادند که ۲ صهیونیست در نتیجه 
اصابت موشک به شهرک »یووال« در منطقه 
»اصبع الجلیل« در مرز لبنان زخمی شدند. به 
موازات این تحولات، ارتش رژیم صهیونیستی 
ک لبنان و انجام  مدعی نفوذ نظامیان آن به خا
اقداماتی در جنوب این کشور شد. ارتش رژیم 
صهیونیستی در این باره ادعا کرد که یک تیم 
ک لبنان شدند. طبق  ویژه آن شبانه وارد خا
گزارش وبگاه النشره، براساس ادعای ارتش رژیم 
خنثی  به  اقدام  ویژه  تیم  این  صهیونیستی، 
سازی چند بمب کار گذاشته شده در روستای 
»عیتا الشعب« کردند. این در حالی است که 
شبکه المیادین گزارش داد که مقاومت لبنان 
و ارتش این کشور تلاش نظامیان صهیونیست 
برای نفوذ به یک منطقه مرزی را رصد کردند. 
خبرنگار المیادین در جنوب لبنان گفت: سربازان 
اشغالگر در تلاش بودند تا دستگاه های جاسوسی 
کار بگذارند، اما مقاومت در  را در آن منطقه 
به  شکست خورده  گزیر  نا و  بود  آنها  کمین 
رسانه های  بازگشتند.  اشغالی  سرزمین های 
عبری گزارش داده اند از زمان آغاز نبرد طوفان  
الاقصی و شلیک موشک از جنوب لبنان، چندین 
افسر و نظامی صهیونیست کشته و ده ها پایگاه 
نظامی آنها توسط حزب ا... هدف گرفته شده  
است و به همین دلیل کابینه تندرو »بنیامین 
نتانیاهو« مجبور به تخلیه هزاران شهرک نشین 
از  از شمال فلسطین اشغالی شد و تعدادی 
فرار  منطقه  از  خودشان  هم  شهرک نشینان 
کردند. اخیرا رسانه های عبری فاش کردند که این 
شهرک نشینان صهیونیست حاضر به بازگشت 
به خانه هایشان نیستند و می گویند که کابینه 
آن ها  سرنوشت  به  توجهی  اشغالگر  نتانیاهو 

نداشته و آن ها را رها کرده  است. 
  نتانیاهو صلاحیت اداره اسرائیل را ندارد

حملات موشکی حماس و حزب ا... از شمال 
اشغالی،  سرزمین های  سمت  به  جنوب  و 
عقب نشینی ارتش رژیم صهیونیستی از شمال غزه 
و فرسایشی شدن جنگ بدون دستاورد مشخص 
عملا موجب سرایز شدن انتقادات به عملکرد 
بی بی شده است. کما اینکه رهبر اپوزیسیون 
رژیم صهیونیستی هشدار داد، این رژیم با یک 
بحران اقتصادی مواجه است که پیامدهای آن 
به تمامی شهروندان صهیونیست خواهد رسید. 
به گزارش ایسنا، یائیر لاپید، رهبر اپوزیسیون رژیم 
نتانیاهو  »بنیامین  کرد:  صهیونیستی تصریح 
)نخست وزیر این رژیم( صلاحیت اداره اسرائیل 
و همچنین صلاحیت مدیریت جنگ را ندارد.« 
همچنین رئیس ستاد ارتش رژیم صهیونیستی 
در سخنانی از نخست وزیر این رژیم به دلیل تعلل 
در وضع یک استراتژی سیاسی برای نوار غزه 
انتقاد کرد. »هرتزی هالوی« رئیس ستاد ارتش 
رژیم صهیونیستی در جریان نشستی با سران 
سیاسی این رژیم نسبت به تسلط دوباره جنبش 
حماس بر شمال نوار غزه هشدار داد. شبکه ۱۳ 
رژیم صهیونیستی در این باره به نقل از هالوی 
کنون  گزارش داد: ما با فرسایش دستاوردهایی که تا
که  در جنگ به دست آورده ایم مواجه هستیم؛ چرا
هیچ استراتژی برای روز بعد تدوین نشده است. 
هالوی در این باره گفت: ممکن است ارتش به 
مناطقی که عملیات را در آنها به پایان رسانده ایم 
بازگردد و بار دیگر اقدام به نبرد کند. رئیس ستاد 
ارتش رژیم صهیونیستی همچنین تصریح کرد 
که این اقدام به دلیل تعلل »بنیامین نتانیاهو« 
نخست وزیر این رژیم برای تدوین یک استراتژی 
برای »روز بعد« از جنگ است. براساس گزارش 
خبرگزاری اسپوتنیک، یائیر لاپید گفت: »نتانیاهو ما 
را درگیر دیوان دادگستری بین المللی در لاهه کرده 
و ما را به سوی فروپاشی اقتصادی سوق می دهد.« 
کنون کابینه باید تغییر یابد  وی در ادامه افزود که ا

و وقتی برای انتظار وجود ندارد. 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: 
 ۱8 بالای  هموطنان  از  نفر  میلیون   ۳۵
سال تا به حال حداقل یک بار به پنجره 
ملی خدمات هوشمند دولت مراجعه و 
کرده اند. عیسی  از خدمات آن استفاده 
ع پور صبح روز - چهارشنبه ۲۷ دی  زار
۱۴۰۲- در حاشیه جلسه هیأت دولت در 
جمع خبرنگاران با ارائه گزارشی از پنجره 
ملی خدمات هوشمند دولت اظهار کرد: 
برای اولین بار در این دولت پنجره ملی 
خدمات هوشمند سال گذشته راه اندازی 
در  که  قانونی  تکلیف  اساس  بر  شد. 
بود  شده  مشخص   ۱۴۰۱ بودجه  قانون 
تکالیفی برای دستگاه ها مشخص شد تا 
سال گذشته حداقل ۳۰ درصد از خدمات 
خود را از طریق این پنجره ارائه دهند. 
وی افزود: دستگاه ها ابتدا باید به این 
 my. پنجره متصل می شدند که آدرس آن
gov. ir است. در قانون بودجه ۱۴۰۲ هم 
اولا  که  بود  شده  مشخص  تکلیف  چهار 
دستگاه های باقی مانده متصل شوند، ثانیا 
تمام خدماتشان را از طریق این پنجره ارائه 
دهند، ثالثا تمام استعلامات بین دستگاهی 
به شکل برخط انجام شود و رابعا ۲۰ درصد 
خدماتشان را هم به شکل هوشمند ارائه 
دهند. تعریف ما از خدمات هوشمند هم 
و  حضوری  مراجعه  بدون  که  است  این 
بدون دریافت هرگونه مدرک چه برخط 
مداخله  بدون  لحظه  در  و  غیربرخط  و 
ع پور  زار شود.  دریافت  خدمت  انسانی 
در ادامه عنوان کرد: خوشحالم که اعلام 
کنم الحمدلله پنجره راه افتاده و الآنکه در 
خدمت شما هستم بیش از ۳۵ میلیون 
 ۳۵ یعنی  دارد  شده  هویت  احراز  کاربر 
میلیون نفر از هموطنان بالای ۱8 سال تا به 
حال حداقل یک بار به پنجره ملی خدمات 
هوشمند دولت مراجعه و از خدمات آن 
بسیار  رکورد  این  که  کرده اند  استفاده 
بزرگی است. این عدد در فروردین امسال 
سه  تقریبا  یعنی  بود  میلیون   ۱۳ حدود 
برابر شده و ۲8۰ درصد رشد داشته است. 
وی با اشاره به اینکه »تعداد مراجعات 
ماهانه به این پنجره هم قابل توجه است«، 
افزود: به طور میانگین ما ماهانه 8۰ میلیون 
آن  از  کدام  مراجعه داشته ایم یعنی هر 
۳۵ میلیون کاربر تقریبا سه بار مراجعه و 

از خدمات این پنجره استفاده کرده اند. 
وزیر ارتباطات با یادآوری این موضوع که 
اتصال بعضی از دستگاه ها مورد اشکال 
کرد:  است و باقی مانده اند، خاطرنشان 
چند زیرمجموعه وزارت جهاد کشاورزی 

باقی مانده اند. 
البته بعضا متصل شده اند ولی استاندارد 
اتصال را از دست داده اند و درحال اتصالند. 
سازمان بهزیستی هم با وجود اینکه از اولین 
سازمان هایی بود که متصل شد به دلیل 
مشکلاتی که در سامانه های خود داشته 
فعلا از اتصال خارج شده و امیدواریم که هر 
چه سریع تر متصل شوند. وی همچنین 
اضافه کرد: در بین دستگاه ها تکلیف دوم 
کاملا به شکل برخط  که باید خدمات را 
نیرو،  دادگستری،  وزارت  دهند،  ارائه 
ارتباطات، آموزش و پرورش، بهداشت و 
ورزش بیش از ۷۰ درصد خدمات خود را 
برخط ارائه کرده اند. وزارت دادگستری و 
نیرو ۱۰۰ درصدی بوده اند و ما خودمان 
در وزارت ارتباطات ۹۷ درصد خدماتمان 
می شود.  ارائه  الکترونیکی  شکل  به 
ع پور ادامه داد: در انتهای لیست هم  زار
از دستگاه ها مانند وزارت جهاد  بعضی 
کشاورزی، میراث فرهنگی و نفت هستند 

که نیازمند کار ویژه تری هستند و ما الان 
در حال برگزاری جلساتی با آنها هستیم تا 
به سرعت مشکلات را برطرف کنند. اینها 
متصل هستند اما درصد خدماتی که ارائه 

می دهند پایین است. 
 در حال پیگیری هوشمندسازی هستیم

وی درباره هوشمندسازی هم گفت: در 
حال پیگیری هستیم چون هنوز تا آخر دی 
فرصت هست که ۲۰ درصد خدماتشان را به 
صورت هوشمند ارائه دهند، دوستان در 
حال ارائه گزارش های نهایی خود هستند. 
گزارش هوشمندسازی  در جلسه بعدی 
را هم خدمت شما ارائه خواهیم کرد. وزیر 
ارتباطات با اشاره به استعلامات برخط، 
عنوان کرد: یکی از اتفاقات خوبی که در 
مرکز ملی تبادل اطلاعات کشور در حال 
خ دادن است این است که بیش از ۱۲۰۰  ر
در  دستگاه ها  که  دارد  وجود  سرویس 
حال استفاده از این سرویس ها هستند و 
استعلامات مختلف مثل استعلام مدرک 
تحصیلی و انواع استعلاماتی که دستگاه ها 
به آن نیاز دارند صورت می گیرد. تا الان 
فقط امسال در ۶ ماهه نخست، ۶ و نیم 
میلیارد بار این سرویس ها مورد استفاده 
تا  است  این  ما  پیش بینی  و  گرفته  قرار 

پایان سال حداقل به 8 و نیم یا ۹ میلیارد 
کل سال  بار برسد. این رقم پارسال در 
۷ و نیم میلیارد بوده است. وی در ادامه 
کنش ها که  یادآور شد: هر کدام از این ترا
می گیرد  صورت  ارتباطات  ملی  مرکز  در 
احتمالا یا یک مراجعه حضوری بوده یا 
یک مدرکی باید از مردم گرفته می شده یا 
مردم می خواستند جای دیگری بفرستند 
و برای گرفتن آن مراجعه می کرده اند که این 
نشان می دهد روند هوشمندسازی دولت 
با شتاب دنبال می شود. امسال حداقل 
گذشته  سال  به  نسبت  درصد   ۳۰ تا   ۲۰
استعلامات برخط در حال افزایش پیدا 
ع پور در پاسخ به سوالی  کردن است. زار
درباره نقش وزارت ارتباطات در برگزاری 
انتخابات الکترونیک اظهار کرد: در قانون 
رسید  تصویب  به  که  امسال  انتخابات 
جمله  از  دستگاه ها  همه  برای  تکالیفی 
است.  شده  مشخص  ارتباطات  وزارت 
وزارت ارتباطات در تامین زیرساخت های 
مورد نیاز برای برگزاری انتخابات در شعب 
باید نقش خود را ایفا کند. ما الان کارگروهی 
جلسه  هفته  هر  که  داده ایم  تشکیل  را 
داریم و نزدیک به ۶۰ هزار شعبه اخذ رایی 
که در کشور وجود دارد و حتی نزدیک به 
که در ۵۰ هزار نقطه  ۱۵ هزار شعبه سیار 
حضور پیدا می کنند، باید وضع ارتباطشان 
بررسی و پایدار شود. همکاران من در حال 
در  تا  هستند  موضوع  این  کردن  دنبال 
روز انتخابات وضعیت کاملا پایدار باشد. 
که  کرد: بحث دومی  وی در ادامه بیان 
دنبال می کنیم کمک به افزایش مشارکت 
از طریق حمایتی که سکوهای داخلی برای 
تبلیغات نامزدهای تایید صلاحیت شده 
انجام می دهند، است. در حال بررسی 
هستیم تا این سکوها یک بسته انتخاباتی 
به ستاد انتخابات کشور ارائه دهند تا در 
اختیار نامزدها قرار گیرد. الان بحمدا... 
سکوهای داخلی مورد اقبال مردم هستند 
از مردم عزیزمان  قابل توجهی  و بخش 
دراین سکوها حضور دارند و فرصت خوبی 
برای شناساندن نامزدها به مردم از طریق 
سکوهای داخلی است و حداقل آن این 
است که برای هر نامزد تایید صلاحیت شده 
یک کانال با تیک آبی در سکوهای داخلی 

راه اندازی خواهد شد. 

وزیر ارتباطات: 

پنجره ملی خدمات هوشمند دولت
 فعال است
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